

De findes over hele Spanien. Massegrave fyldt med lig, der er bunket oven på hinanden og hastigt dækket til uden mindsten eller tavler. Nogle ligger på kirkegårde, andre i det åbne landskab eller i grøftekanter langs de spanske landeveje.

Mere end 100.000 mennesker menes at være begravet på denne måde. Civile spaniere dræbt under den spanske borgerkrig fra 1936 til 1939 og i årene efter, hvor den sejrende oprørsleder og senere diktator Francisco Franco henrettede tusindvis af sine modstandere.

I dag, mere end 80 år senere, ligger langt de fleste af dem der stadig. Vidnesbyrd om en tragisk konflikt, der kostede en million spaniere livet. Og en daglig påmindelse om, at det moderne Spanien bogstaveligt talt er bygget ovenpå resterne af ofre for borgerkrigen og det efterfølgende diktatur.

Fortiden er i Spanien som et spøgelse, der bliver ved med at vende tilbage. Det så ellers lyst ud, da Franco døde i 1975 efter 36 års diktatur og banede vejen for det moderne demokrati. Moderate repræsentanter for regimet gik sammen med den venstreorienterede opposition for at opbygge et nyt Spanien. Ofrene for Francos styre frasagde sig et retsopgør, mens gamle Franco-folk bidrog aktivt til skabelsen af et nyt demokratisk system.

El Pacto del Olvido, Glemselspagten, var en måde at lægge fortiden bag sig og kigge fremad. Nu var det tid til at komme videre og tage fat på et nyt kapitel. Et kapitel, der skulle handle om demokrati, frihed og fremgang. Fire årtier senere står det klart, at fortiden langt fra er et overstået kapitel. At Glemselspagten ikke kunne dække over en forhistorie, hvor mere end 100.000 mennesker blev henrettet og smidt i anonyme massegrave, uden at nogen er blevet stillet til regnskab. Og at langt fra alle spaniere kan leve med, at byskilte og statuer, som hylder Franco-tiden, fortsat er at finde i de spanske gader.



Organisationer, der repræsenterer efterkommere til forsvundne, har i årevis arbejdet for at få hele sandheden om Spaniens massegrave frem. Og i 2007 forsøgte den daværende socialdemokratiske regering at give oprejsning til borgerkrigens tabere og ofre for Francos regime. Det skete med den omstridte "Lov om Historisk Erindring", der blandt andet instruerer lokale myndigheder i at fjerne symboler og gadenavne, som ophøjer Francos militærropstand og diktatur.



Det er ikke alle spaniere, der er tilhængere af at gøre hovedrent i historien. "Det ripper op i gamle sår," lyder det typisk, og mange foretrækker at lade fortiden hvile uden indblanding. En lang række konservative byråd har nægtet at implementere loven, som de anklager for at genoplive gamle kløfter mellem spanierne. Derfor kan man mange steder i Spaniens gadebillede stadig finde symboler og vejskilte med navne på gamle Franco-generaler og andre medansvarlige for Franco-tidens forbrydelser.

Det mest kontroversielle monument over Franco-tiden er uden tvivl El Valle de los Caídos, De Faldnes Dal, der ligger en time fra Madrid. Her, omgivet af smukke bjerge, troner et 150 meter højt kors over et fascistisk inspireret mausoleum, der blev opført for at ære "korstogets helte og martyrer". Her ligger mere end 33.000 faldne fra den spanske borgerkrig, hvilket gør det til Spaniens største massegrav, og her blev Franco selv stedt til hvile efter sin død i 1975.

Korset over De Faldnes Dal kan på klare dage ses helt fra Madrid. For den forbigående er det en påmindelse om, at Spanien for ikke ret længe siden var et diktatur. Et diktatur, der iscenesatte Franco som Spaniens frelser, mens "de røde", der tabte krigen, blev dømt til strafarbejde og tavshed.

I dag er historien ikke længere Francos ejendom. Men kampen om den udspilles fortsat, og den gamle diktator kan fortsat dele vandene i Spanien. Var han en brutal og reaktionær tyrann, eller var han i virkeligheden en frelser, der reddede Spanien fra kommunismen?

Diskussionen om den spanske borgerkrig og Francos diktatur lever videre i bedste velgående. Og kun én ting synes sikkert: Vil man forstå det moderne Spanien, kommer man ikke uden om fortiden.

10. \ Francisco Franco

El dictador que sigue vivo medio siglo después de su muerte

Gobernó con mano de hierro durante 36 años. Y aunque su régimen totalitario y brutal murió con él, la figura de Francisco Franco sigue dividiendo a los españoles.

El General Francisco Franco murió el 20 de noviembre de 1975, por lo menos como ser humano. Como personaje público nunca ha desaparecido del todo. El que fue dictador durante 36 años es como un zombi que vuelve una y otra vez para ser protagonista del debate político.

Franco nació en 1892 en Ferrol, una ciudad en Galicia. Su padre era capitán de la marina y él siguió la tradición familiar con gran éxito. Con solo 32 años fue nombrado general y al empezar la guerra civil en 1936 después de un golpe de estado contra el gobierno de la república se puso al frente de la rebelión militar.

Cuando la guerra terminó tres años más tarde con la victoria de los sublevados ya se había proclamado jefe del estado. Un estado dictatorial y de extrema derecha.

Franco utilizaba el título "Caudillo", un título parecido a "Führer" que utilizaba Adolf Hitler en Alemania. También apoyó a los nazis durante la segunda guerra mundial. Pero cuando vio que sus aliados iban a perder la guerra dejó de apoyarles.

Aunque no se puede calificar el régimen de Franco como fascista, no fue por eso menos brutal. Cientos de miles de "rojos" fueron encarcelados durante años y en muchos casos asesinados. Además unos 400.000 tuvieron que exiliarse.

Con los años, la represión se hizo más suave. Pero hubo ejecuciones de opositores políticos hasta poco antes de morir Franco en 1975. Además el



régimen totalitario aprovechó su monopolio del poder para llenar el espacio público con sus símbolos.

En cada ciudad la calle más importante se llamaba "Avenida del Generalísimo" en honor a Franco. Estatuas de él y otros franquistas llenaban las plazas. Y le gustaba organizar mítines con miles de asistentes aplaudiendo en la Plaza del Oriente frente al Palacio Real de Madrid.

Pero el ejemplo más importante de su ego es el Valle de los Caídos. Un mausoleo enorme construido en las montañas cerca de Madrid para albergar la tumba del dictador.

También fueron enterrados allí más de 30.000 muertos de los dos bandos de la guerra civil en homenaje a la paz, pero la paz según Franco. Con ganadores y perdedores de la guerra y su cuerpo embalsamado situado en el centro como símbolo del eterno triunfo de sus ideas.

Al final, en 1975, el régimen franquista murió junto con su creador y España se convirtió en una democracia. Pero si eso es así, ¿por qué todo ha seguido igual durante décadas en el Valle de los Caídos? se preguntan algunos españoles.

Para otros enterrar sus restos mortales en un sitio más discreto, como quieren los partidos de la izquierda, es volver a abrir viejas heridas. Los partidos de derechas y parte de la iglesia, por ejemplo, no ven ninguna necesidad.

50 años después de su muerte, Franco sigue presente en el debate político, con importantes defensores y privilegios para su familia. En el verano del 2018 uno de los últimos actos del gobierno conservador de Mariano Rajoy fue confirmar la continuidad del Ducado de Franco, un título nobiliario que el dictador inventó para su hija.

PALABRAS CLAVE

Mano de hierro: Jernhånd.

Encarcelar: Fængsle.

Asesinar: Myrde.

Enterrar: Begrave.

Aprovechar: Udnytte.

Øvelser \ Francisco Franco

1. Spørgsmål til teksten

- ¿Quién era Francisco Franco?
- ¿Cuántos años gobernó?
- ¿Cómo se llamaba la calle más importante de las ciudades de España en la época de Franco?
- ¿Cómo se llama el mausoleo de Franco y dónde está?
- ¿Cómo se llama el título nobiliario que Franco inventó para su hija?

2. Oversæt til dansk

Find verberne i teksten og omskriv teksten til nutid.

"Franco nació en 1892 en Ferrol, una ciudad en Galicia. Su padre era capitán de la marina y él siguió la tradición familiar con gran éxito. Con solo 32 años fue nombrado general y al empezar la guerra civil en 1936 se puso al frente de la rebelión militar contra el gobierno de la república. (...) Con los años la represión se hizo más suave. Pero hubo ejecuciones de opositores políticos hasta poco antes de morir Franco en 1975. Además, el régimen totalitario aprovechó su monopolio del poder para llenar el espacio público con sus símbolos."

3. Frie opgaver

Lav en skriftlig aflevering på spansk ud fra et af følgende punkter:

- La España de Franco era una dictadura. ¿Cuáles son las principales diferencias entre una democracia y una dictadura?
- Busca en internet información sobre El Valle de los Caídos. Escribe un texto sobre su construcción y su historia.

